

We, women chess players

We, women chess players, coaches, arbiters, and managers, have experienced sexist or sexual violence perpetrated by chess players, coaches, arbiters, or managers.

We are convinced that this harassment and these assaults are still one of the main reasons why women and young girls, especially in their teens, stop playing chess.

Faced with these acts of violence, we have remained silent for too long. However, staying silent means carrying the burden of shame alone. Finding the words and the courage to speak up may take time, but we believe it is necessary and healing.

Today, we are speaking out and encouraging all female players to denounce the violence they have suffered.

So that fear and guilt change sides. So that the perpetrators can no longer act with impunity. So that the supportive players, coaches, arbiters, managers, and parents are aware of the extent of the problem and can be part of the solution. Your vigilance, support, and firmness are essential.

To anyone who has experienced sexist or sexual violence, we want to say: You are not alone. We believe you. We will be there for you.

Signatories: Léa Adam, Anaëlle Afraoui, Solenn Afraoui, Chethanah Andhin, Honorine Auvray, Anaïs Azouni, Shohreh Bayat, Stephanie Berk, Natacha Benmesbah, Séraphina Bosc, Jade Boutant, Samantha Canciobello, Mathilde Choisy, Julie Colin, Mathilde Congiu, Claudine Cordani, Iris Descamps, Elena Destic, Natacha Ducarme, Zara Graham, Delphine Gras, Andreea Gruev-Vintila, Lilli Hahn, Mitra Hejazipour, Jovanka Houska, Yosha Iglesias, Noémie Klipper, Alice Labouré, Luísa Leão, Emma Lec, Laura Le Marec, Patricia Llana, Janelle Losoff, Isabelle Malassagne, Ayelen Martinez, Margaux Moracchini, Lorelei Muller, Annmarie Mütsch, Luciana Morales, Andreea Navrotescu, Alicia Paans, Emma Richard, Anne Ruhlmann, Héléne Ruhlmann, Jennifer Shahade, Lucia Stoll, Laura Sumarriva, Judit Sztaray, Elise Tomasi, Kincső Tóth, Martha Underwood, Christina Wilson, Luyu Zhou

Add your name by filling out [this form](#) or dm us

Instagram: [nousjoueusesdechecs](#)

Twitter: [@nousjoueuses](#)

Nous, joueuses d'échecs

Nous, joueuses d'échecs, entraîneuses, arbitres et dirigeantes avons subi des violences sexistes ou sexuelles, qu'elles soient verbales, écrites ou physiques, perpétrées par des joueurs d'échecs, entraîneurs, arbitres ou dirigeants.

Nous sommes convaincues que ce harcèlement et ces agressions sont encore aujourd'hui l'une des principales raisons de l'arrêt du jeu d'échecs par des femmes et jeunes filles, notamment à l'adolescence.

Face à ces violences, nous nous sommes tues trop longtemps. Or, se taire revient à porter seule le poids de la honte. Trouver les mots et le courage de les prononcer peut demander du temps, mais nous croyons que c'est nécessaire et salvateur.

Aujourd'hui, nous prenons donc la parole et nous encourageons toutes les joueuses à dénoncer les violences subies.

Pour que la peur et la culpabilité changent de camp. Pour que les auteurs de ces violences ne puissent plus agir en toute impunité. Pour que les joueurs, entraîneurs, arbitres, dirigeants et parents bienveillants aient conscience de l'ampleur du problème et puissent faire partie de la solution. Votre vigilance, votre soutien et votre fermeté sont essentiels.

La Fédération Française des Echecs a mis en place des ressources disponibles sur [leur site](#) ainsi qu'une procédure de signalement au Ministère des Sports accessible via le site de [l'association Colosse aux pieds d'argile](#).

A toute personne ayant subi des violences sexistes ou sexuelles, nous voulons dire : Tu n'es pas seule. On te croit. Nous serons là pour toi.

Signataires: Léa Adam, Anaëlle Afraoui, Solenn Afraoui, Chethanah Andhin, Honorine Auvray, Anaïs Azouni, Shohreh Bayat, Stephanie Berk, Natacha Benmesbah, Séraphina Bosc, Jade Boutant, Samantha Canciobello, Mathilde Choisy, Julie Colin, Mathilde Congiu, Claudine Cordani, Iris Descamps, Elena Destic, Natacha Ducarme, Zara Graham, Delphine Gras, Andreea Gruev-Vintila, Lilli Hahn, Mitra Hejazipour, Jovanka Houska, Yosha Iglesias, Noémie Klipper, Alice Labouré, Luísa Leão, Emma Lec, Laura Le Marec, Patricia Llaneza, Janelle Losoff, Isabelle Malassagne, Ayelen Martinez, Margaux Moracchini, Lorelei Muller, Annmarie Mütsch, Luciana Morales, Andreea Navrotescu, Alicia Paans, Emma Richard, Anne Ruhlmann, Hélène Ruhlmann, Jennifer Shahade, Lucia Stoll, Laura Sumarriva, Judit Sztaray, Elise Tomasi, Kincső Tóth, Martha Underwood, Christina Wilson, Luyu Zhou

Ajouter son nom en remplissant [ce formulaire](#) ou par dm

Instagram : [nousjoueusesdechecs](#)

Twitter : [@nousjoueuses](#)